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§ 12 
Genomgång av närvarande ledamöter samt val av 
protokollsjusterare och datum för signering  

Beslut  
Stephan Guiance (S) och Sophia Granswed Baat (M) utsågs att 
justera dagens protokoll § § 12-42. Justering sker digitalt senast den 
5 september 2024. 
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§ 13 
Godkännande av dagordning  

Beslut  
Dagordningen godkänns med ändringen att § 37 utgår på 
förvaltningens begäran. 
Två övriga frågor anmäldes: 
- Se över och förbättra säkerheten längs med Skärholmens 
strandstig! skrivelse från Liberalerna och Centerpartiet 
- Vilket ansvar har nämnden för det lokala trygghetsarbetet, 
skrivelse från Sverigedemokraterna 
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§ 14 
Medborgarförslag för att underlätta för neurologiskt 
skadade  
- medborgarförslag 
SKHLM 2024/613 
 

Beslut  
Medborgarförslaget skickas till förvaltningen för beredning. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar att medborgarförslaget 
skickas till förvaltningen för beredning och hör enhälligt bifall 
därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 1692951 Medborgarförslag maskat 
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§ 15 
Engagera lokala graffitikonstnärer att göra 
muralmålningar på de betonggråa sidorna som leder in 
till gångtunnlarna i Skärholmen  
- svar på medborgarförslag 
SKHLM 2023/1262 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som 
svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Det har inkommit ett medborgarförslag till förvaltningen från 
Skärholmens stadsdelsnämnd med ett förslag om att engagera lokala 
graffitikonstnärer för att göra muralmålningar på de betonggråa 
sidorna som leder in till gångtunnlarna runtom i Skärholmen. 
Förvaltningen ställer sig positiva till medborgarförslaget och 
föreslår att det genomförs. Genomförandet bör i första hand ske i 
Vårberg och i en samskapande process tillsammans med 
fastighetsägare och boende i området, med fokus på barn och unga. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2023/1262-7 (Godkänd - R 1) Medborgarförslag 
lokala konstnärer. 

 SKHLM 2023/1262-5 Medborgarförslag lokala konstnärer 
maskat. 
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§ 16 
Förskolor vid öppna drogscener  
- svar på skrivelse 
SKHLM 2024/436 
 

Beslut  
Skärholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Skärholmens stadsdelsnämnd beslutade på nämndsammanträdet den 
25 april att förvaltningen ska besvara frågor om förskolor på öppna 
drogscener i Skärholmen. Förvaltningen beskriver rutiner kring 
arbetet med säker förskola. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 

Särskilt uttalande 
Ledamoten Amrit Kaur (S)  anmäler för Socialdemokraterna, 
Vänsterpartiet och Miljöpartiet ett särskilt uttalande enligt bilaga 1. 
Vice ordförande Sophia Granswed Baat (M) anmäler för 
Moderaterna ett särskilt uttalande enligt bilaga 2. 
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) anmäler att Sverigedemokraterna 
ansluter till Moderaternas särskilda uttalande. 

Bilaga 1 
Särskilt uttalande, Socialdemokraterna, Vänsterpartiet och 
Miljöpartiet. 

Bilaga 2 
Särskilt uttalande, Moderaterna och Sverigedemokraterna 
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Bilaga 1, särskilt uttalande, Socialdemokraterna, Vänsterpartiet och 
Miljöpartiet 
2024-08-29 
  
Förskolor vid öppna drogscener 
Stephan Guiance m.fl. (S) 
Shamso Ali Hassan m.fl. (V) 
Karmapriya Muschott m.fl. (MP) 
Särskilt Uttalande: 
Majoriteten tackar Skärholmens förvaltning för sitt utförliga 
utlåtande om ärendet gällande förskolor vid öppna drogscener. 
Arbetet mot droger och de öppna drogscenerna har trappats upp 
sedan vi i det rödgröna styret tillträdde. Fem öppna drogscener har 
försvunnit i Stockholms stad under 2023 och arbetet 
fortsätter.                                                                                              
                          Detta arbete ser vi  tydligt där Skärholmens 
förvaltning tydligt redogör hur de kommunala förskolorna i området 
arbetar för att säkerställa tryggheten för både barn och personal. 
Genom handlingsplanen Säker förskola finns det tydliga rutiner för 
att hantera hotfulla situationer och inrymningsprocedurer med 
medgivande från vårdnadshavare vid behov. Förskolepersonalen 
genomför dagliga kontroller av förskolegården och tar bort farliga 
föremål eller skräp innan barnen går ut. Om farliga objekt upptäcks, 
rapporteras de i stadens incidenthanteringssystem och polisanmälan 
görs vid behov.. 
Inrymningsövningar hålls två gånger per år, med information till 
vårdnadshavarna. Under perioden 1 januari 2023 till 25 april 2024 
har inga faktiska inrymningar inträffat på Skärholmens förskolor, 
men barnen hölls inomhus som en försiktighetsåtgärd under 
skjutningarna i Skärholmen våren 2024. 
Vi inom Majoriteten anser att det fortsatta fokuset och satsningar på 
det brottsförebyggande arbetet, vilket är det vi gör i det rödgröna 
styret genom stärkt samarbete på ett övergripande nivå med vår 
förvaltning, andra förvaltningar, bolag, polis och fastighetsägare 
genom platssamverkan för att skapa trygga centrumområden i 
Bredäng, Sätra, Skärholmen och Vårberg. Fristående förskolor 
deltar i detta samarbete och får samma information som övriga 
aktörer, men ansvarar själva för sitt trygghetsarbete 
Moderaternas enögda perspektiv på trygghetspolitiken sträcker sig 
endast till att prata om ordningsvakter och kameror så har det 
rödgröna styret ett helhetsgrepp med ambition via det 
brottsförebyggande arbetet att de öppna drogscener i Skärholmen 
ska bort successivt. 
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Bilaga 2, särskilt uttalande, Moderaterna och Sverigedemokraterna 
Skärholmens stadsdelsnämnd 
2024-08-29 
  
Ärende 16 
  
Förskolor vid öppna drogscener 
  
Sophia Granswed Baat m.fl. (M) 
  
Särskilt uttalande 
  
Vi vill börja med att tacka förvaltningen för de utförliga svaren på 
frågorna. Trygghetsarbetet i Skärholmen är vår absolut viktigaste 
uppgift som politiker. Att säkerställa tryggheten för våra barn, unga, 
vuxna och äldre ska därför alltid prioriteras. Våren 2024 skedde tre 
skjutningar inom sex veckor, varav två med dödlig utgång. Enligt 
polisen, var Skärholmen den otryggaste stadsdelen i hela Stockholm 
under våren.  
Att hälften av våra förskolor i Skärholmen ligger på en öppen 
drogscen (enligt polisens definition för öppen drogscen) är 
oroväckande och något vi måste komma till rätta med här och nu. 
Det kommer krävas både ett långsiktigt arbete mellan alla våra 
verksamheter inom stadsdelsförvaltningen, socialtjänsten, polisen, 
föreningar, privata aktörer och civilsamhället. Men det måste även 
finnas en åtgärdsplan för hur vi kan säkerställa tryggheten för de 
barn, vårdnadshavare och personal som går och arbetar på våra 
förskolor här och nu. Målet måste vara att få bort de öppna 
drogscenerna kring förskolorna, risken är annars stor att det 
kommer att ske fler våldsbrott vid de här platserna. 
Förvaltningen har svarat att det under perioden inte har inträffat 
någon händelse som medfört behov av inrymning. Vi ställer oss 
dock frågande till definitionen av inrymning, något som 
förvaltningen bör ta i beaktning. Vi anser att om barn fått vara 
inomhus med låsta dörrar på förskolan, till följd av ett allvarligt 
brott i anslutning till förskolan, bör vårdnadshavare informeras om 
detta. Det gjordes inte under vårens två händelser vilket skapade oro 
i efterhand bland vårdnadshavare. Förvaltningen behöver ta ett 
helhetsgrepp kring kommunikationen med vårdnadshavare vid 
händelser likt dessa, där kommunikationen borde ligga på en mer 
central nivå. Stadsdelsförvaltningen bör säkerställa att information 
går ut till alla berörda. 
Avslutningsvis saknar vi fortfarande svar på vilka konkreta åtgärder 
som den rödgröna majoriteten har satt in för att säkerställa 
tryggheten kring våra förskolor. Trygghetsarbetet kring våra 
förskolor ska inte ligga på förskolepersonalens axlar, de ska 
fokusera på barnen och verksamheten. Vi vill ha både 
ordningsvakter och fler fältassistenter som rör sig i området kring 
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våra förskolor, något som den styrande majoriteten tyvärr har 
prioriterat bort. 
Vänstermajoriteten slår ifrån sig kritiken och menar att Moderaterna 
enbart vill ha fler ordningsvakter och kameror, vilket såklart inte 
stämmer. Den Moderatledda regeringen är den första regeringen i 
Sverige som har en Socialtjänstminister med ansvar för 
förebyggande arbete. Vi kommer i början på 2025 få en helt ny 
Socialtjänstlag, då den tidigare inte uppdaterats på över 40 år. 
Socialdemokraterna hade all tid på sig att göra något liknande, men 
som vanligt är det stora ord och lite han 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/436-2 (Godkänd - R 1) Förskolor vid öppna 
drogscener. 

 SKHLM 2024/436-3 Bilaga 1. 
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§ 17 
Begäran om ny rättegångsfullmakt till 
stadsledningskontorets juridiska avdelning  
- beslutsärende 
SKHLM 2024/573 
 

Beslut  
Nämnden ger fullmakt för stadsjurist Sidrah Schaider samt vice 
stadsjuristerna Hans Altsjö och Kristina Söderberg att var för sig 
företräda Stockholms kommun inom nämndens förvaltningsområde. 
Med undantag för rätt att motta delgivning av stämningar äger 
ombud den behörighet som anges i rättegångsbalken 12 kap. 14 § 
första stycket. Ombud äger dessutom att på nämndens vägnar 
uppbära, motta och kvittera nämndens tillkommande medel och 
handlingar, att förordna annan i sitt ställe samt i övrigt vid alla de 
tillfällen, då Stockholms kommuns rätt inom nämndens 
förvaltningsområde kan vara ifråga, densamma iakttaga och bevaka. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Enligt Reglemente med allmänna bestämmelser för Stockholms 
stads nämnder, får nämnden själv eller genom ombud föra stadens 
talan i alla mål och ärenden inom sitt ansvarsområde. Under 
sommaren sker personalförändringar inom juridiska avdelningen på 
stadsledningskontoret och avdelningen behöver därför inhämta ny 
rättegångsfullmakt. Förvaltningen föreslår att ny rättegångsfullmakt 
ges enligt förvaltningens förslag 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/573-3 (Godkänd - R 1) rättegångsfullmakt till 
juridiska avdelningen. 
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§ 18 
Månadsrapport per juli 2024  
- beslutsärende 
SKHLM 2024/651 
 

Beslut  
Skärholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens förslag till 
månadsrapport. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsförvaltningen prognostiserar ett underskott på 12,0 mnkr 
för 2024 efter planerade åtgärder, budgetjusteringar, 
prestationsförändringar och resultatöverföringar. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 

Särskilt uttalande 
Vice ordförande Sophia Granswed Baat (M) anmäler för 
Moderaterna ett särskilt uttalande enligt bilaga. 

Bilaga 
Särskilt uttalande, Moderaterna. 
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Bilaga, särskilt uttalande, Moderaterna 
Skärholmens stadsdelsnämnd 
29 augusti 2024 
  
Månadsrapport juli 
Sophia Granswed Baat (M) m.fl. 
  
Särskilt uttalande 
  
Vi vill tacka förvaltningen för månadsrapporten och för det goda 
arbete man gör i en tuff tid. Detta är första gången på många år som 
Skärholmen visar ett minusresultat (i dagsläget – 12 miljoner), ett 
minusresultat som vi anar kan komma att öka ytterligare fram tills 
årsskiftet. Nu blir det extra viktigt att prioritera vår kärnverksamhet; 
förskola, äldreomsorg, socialtjänst och LSS. Det är bra att 
förvaltningen vidtagit åtgärder för att se över kostnader, både inom 
administration men även lokalkostnader. 
Vi ser nu hur arbetslösheten ökar i Stockholm och hela landet, något 
som vi varnat för under hela 2023 och början av 2024. Enligt 
prognosen kommer det vara 40 000 fler arbetslösa 2024 jämfört 
med året innan. Det kommer dröja ända till 2026 innan vi är tillbaka 
i konjunkturell balans. Samtidigt ser vi ljusglimtar i ekonomin, då vi 
nu nått inflationsmålet om drygt 2% och Riksbanken har påbörjat en 
räntesänkning. Bostadsmarknaden börjar visa på en något ökad 
aktivitet med fler försäljningar och vi hoppas på fler byggstarter i 
slutet av året. 
Samtidigt saknar vi ett tydligt åtgärdsprogram för hur vi ska kunna 
få fler människor i arbete eller utbildning och därmed bli 
självförsörjande. Det ekonomiska biståndet har ökat, då fler än 
prognostiserat har behov av stöd (522 personer jämfört med 
budgeterat 490 personer) samtidigt som utbetalningarna till varje 
hushåll har ökat. 
Avslutningsvis kommer vi följa den ekonomiska utvecklingen 
noggrant och önskar få regelbundna rapporteringar från 
stadsdelsförvaltningen avseende hur vi ligger till. 
 
Handlingar i ärendet 

 1695477 (Godkänd - R 1) Månadsrapport juli 2024 
 1695354 Bilaga 1 - månadsrapport juli 2024 
 1695356 ub071a_7801 
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§ 19 
Motion om fler tätortsnära betesdjur  
- svar på remiss 
SKHLM 2024/410 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och 
lämnar det som remissvar på motionen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Skärholmens Stadsdelsförvaltning införde betesdjur (nötboskap) i 
en hage vid Sätrastrandsbadet i Sätraskogens naturreservat 2020. 
Betesdjuren har därefter återkommit från maj till september 2021, 
2022, 2023 och 2024. Utfallet har varit positivt för den biologiska 
mångfalden, men även blivit mycket uppskattat av medborgarna i 
stadsdelen. 
Det är viktigt att välja plats för betesmarkerna med hänsyn till 
biologisk mångfald, men också ur säkerhetsperspektiv för att 
förhindra stöld eller vandalism mot djuren, såsom begränsat antal 
bilvägar fram till hagen. 
Sommaren 2024 öppnas en ny hage för skogsbetande kor vid 
Mälarhöjdsbadet i Bredäng. Betesdjuren kommer flyttas mellan de 
två hagarna. Om försöket med två hagar faller väl ut är 
förvaltningen öppen för fler betande djur i vår stadsdel. 
 

Förslag till beslut 
Ledamoten Alice Vestlin (C) anmäler för Centerpartiet ett förslag 
till beslut enligt bilaga 1. 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut. Ordförande Stephan Guiance (S) hör att det finns två förslag 
till beslut: förvaltningens och Centerpartiets. Han ställer dessa mot 
varandra och hör bifall till förvaltningens förslag till beslut. 

Reservation 
Ledamoten Alice Vestlin (C) reserverar sig mot beslutet till förmån 
för eget förslag till beslut. 

Bilaga 1 
Förslag till beslut, Centerpartiet. 
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Bilaga 1, förslag till beslut, Centerpartiet 
2024-08-29 
  
Motion om fler tätortsnära betesdjur 
  
Alice Vestlin (C) 
Kenth Aronsson (C) 
  
Förslag till beslut 
  
Att bifalla motionen 
Att därutöver anföra följande 
  
Vi vill börja med att tacka förvaltningen för ett positivt 
motionssvar. 
Skärholmen är en föregångare vad gäller användningen av 
tätortsnära betesdjur. När Centerpartiet hade ordförandeskapet för 
stadsdelsnämnden började betesdjur användas i stadsdelen. Det är 
glädjande att förvaltningen delar vår uppfattning att djuren är ett 
positivt inslag i stadsmiljön som gynnar den biologiska mångfalden 
och bidrar till en ökad trivsel för medborgarna. 
Vi ser fram emot resultatet från försöket med kossor vid Sätrabadet 
och Mälarhöjdsbadet, och ser fram emot fler betande kossor i vår 
stadsdel framöver! 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/410-3 (Godkänd - R 1) SKHLM 2024/410 
 SKHLM 2024/410-1.1 Motion om fler tätortsnära betesdjur. 
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§ 20 
Förslag till samlad strategi för kompetensförsörjning 
inom förskolan i Stockholms stad  
- svar på remiss 
SKHLM 2024/441 
 

Beslut  
Nämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och 
överlämnar det till kommunstyrelsen som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsnämnden har av kommunstyrelsen fått i uppdrag att 
besvara remiss om förslag till samlad strategi för 
kompetensförsörjning inom förskolan i Stockholms stad. Strategin 
syftar till att långsiktigt säkerställa hållbara förutsättningar så att 
stadens förskolor bemannas med efterfrågad kompetens i tillräcklig 
omfattning för att säkra en utbildning av god kvalitet för alla barn. 
Förvaltningen instämmer med viktiga utvecklingsområden men vill 
komplettera med ytterligare tillägg utifrån lokala förutsättningar. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/441-2 (Godkänd - R 1) Förslag till samlad 
strategi för kompetensförsörjning. 

 SKHLM 2024/441-3 Bilaga 1. 
 SKHLM 2024/441-4 Bilaga 2. 
 SKHLM 2024/441-5 Bilaga 3. 
 SKHLM 2024/441-6 Bilaga 4. 
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§ 21 
Förslag till riktlinjer för markanvisning  
- svar på remiss, omedelbar justering 
SKHLM 2024/500 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som 
svar på remissen. 
2. Beslutet justeras omedelbart. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Exploateringsnämnden har i Stockholms stads budget 2023 fått i 
uppdrag att revidera nuvarande policy för markanvisningar av 
bostadsfastigheter och andra exploateringsfastigheter, som 
beslutades 2015. Revideringen ska säkerställa översiktsplanens 
styrkraft och premiera projekt som bidrar till sociala värden och 
ekologisk hållbarhet. 
Förvaltningen ser positivt på att socialt hållbar stadsutveckling lyfts 
fram tydligt i förslag till riktlinjer för markanvisning och anser att 
det ger goda möjligheter för ett aktivt arbete med socialt 
värdeskapande stadsutveckling tillsammans med byggaktörer. 
Riktlinjerna bör kunna skrivas på ett sådant sätt att de blir ett 
tydligare verktyg i stadens klimatomställningsarbete. 
 

Förslag till beslut 
Vice ordförande Sophia Granswed Baat (M) anmäler för 
Moderaterna ett förslag till beslut enligt bilaga 1. 
Ledamoten Conny Gabrielsson (L) anmäler för Liberalerna ett 
förslag till beslut enligt bilaga 2. 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut. Ordförande Stephan Guiance (S) hör att det finns tre förslag 
till beslut: förvaltningens, Liberalernas och Moderaternas. Han 
ställer dessa mot varandra och hör bifall till förvaltningens förslag 
till beslut. 

Särskilt uttalande 
Ledamoten Alice Vestlin (C) anmäler för Centerpartiet ett särskilt 
uttalande enligt bilaga 3. 

Reservation 
Vice ordförande Sophia Granswed Baat (M) reserverar sig mot 
beslutet till förmån för eget förslag till beslut. 
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Ledamoten Elisabeth Johnson (M) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för eget förslag till beslut. 
Ledamoten Mikael Sundin (M) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för eget förslag till beslut. 
Ledamoten Conny Gabrielsson (L) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för eget förslag till beslut. 

Bilaga 1 
Förslag till beslut, Moderaterna. 

Bilaga 2 
Förslag till beslut, Liberalerna 

Bilaga 3 
Särskilt uttalande, Centerpartiet. 
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Bilaga 1, förslag till beslut, Moderaterna 
Skärholmens stadsdelsnämnd 
2024-08-29 
  
Förslag till riktlinjer för markanvisning. Svar på remiss från 
kommunstyrelsen, Dnr SKHLM 2024-500 
  
Sophia Granswed Baat m.fl. (M) 
  
Förslag till beslut 
  
att  delvis godkänna kontorets förslag till beslut 
  
att därutöver anföra 
  
Stadens nuvarande markanvisningspolicy togs fram under 2015 och 
förtjänar i allt väsentligt en uppdatering. Detta har Moderaterna 
även föreslagit i vår budgetreservation för 2024. Inför remissrundan 
fann vi det synnerligen anmärkningsvärt att den rödgröna 
majoriteten inte hade förankrat förslaget till riktlinjer för 
markanvisningar med oppositionen. Denna kritik kvarstår. Tyvärr 
har vi sett liknande arbetssätt från den socialdemokratiskt ledda 
majoriteten tidigare när det gäller centrala policydokument, inte 
minst trygghetsprogrammet och det reviderade idrottspolitiska 
programmet. 
Innehållet som sådant är för otydligt gentemot marknadsaktörerna, 
det behöver kondenseras till det absolut viktigaste. Det handlar om 
lagstiftning, stadens centrala dokument och riktlinjer som har en 
bred politisk förankring över blockgränserna. Riktlinjerna behöver 
vara grundläggande nog för att hålla även vid ett majoritetsskifte, 
annars riskerar de att snabbt bli inaktuella. Sammantaget gör detta 
att det i de föreslagna riktlinjerna saknas en hållbar långsiktighet. 
Staden ska heller inte ställa krav på vem en aktör ska hyra ut till, 
exempelvis genom krav på inlämnande av hyresrätter till 
bostadsförmedlingen. Stadens uppgift är att underlätta för aktörer 
som vill vara med och utveckla Stockholm, men föreliggande 
förslag till riktlinjer går i mångt och mycket tyvärr i rakt motsatt 
riktning. 
Avsnitten som redogör för stadens centrala dokument med riktlinjer 
och policy behöver kompletteras med småhus- och villastrategin. 
Aktuellt förslag nämner inte det dokumentet alls, trots att det antogs 
i bred politisk enighet i stadsbyggnadsnämnden och därmed får 
direkt inverkan på markanvisningsprocessen. Inom Fokus 
Skärholmen planeras det att byggas omkring 9000 nya bostäder. Det 
är viktigt att vi får blandade upplåtelseformer med både hyresrätter, 
bostadsrätter, äganderätter, radhus och villor. Samtidigt ser vi hur 
den styrande majoriteten markanvisar en kraftig övervikt av 
hyresrätter, vilket kan bero på den sviktande marknaden för 
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bostadsrätter i nuvarande konjunkturläge. Det viktigaste är dock att 
det blir en bra variation av ägt och hyrt boende, då vi redan har en 
kraftig övervikt av hyresrätter i Skärholmen. 
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Bilaga 2, förslag till beslut, Liberalerna 
Skärholmen stadsdelsnämnd 
29 augusti 2024 
  
                                                                       
Förslag till riktlinjer för markanvisning 
Conny Gabrielsson (L) 
  
  
Att delvis bifalla förvaltningens förslag till beslut 
Att därutöver anföra följande 
För att säkra transparenta och rättvisa markanvisningsprocesser är 
det viktigt att det finns tydliga regler och krav, särskilt vid 
direktavvisningar utan möjligheter för andra aktörer att delta. 
Under det gångna året har vi noterat ett antal direktanvisningar som 
getts, där vi anser att andra metoder till anvisning vore lämpligare, 
för att ge fler aktörer möjligheten att utveckla vår stad. Ska vi säkra 
transparenta och rättvisa markanvisningsprocesser är det viktigt att 
det finns tydliga regler och krav, särskilt vid direktavvisningar utan 
möjligheter för andra aktörer att delta. När staden nu antar en ny 
policy för markanvisning där markansvisningen ska ske i en senare 
del av processen är det viktigt att detta inte leder till att enskilda 
aktörer varken gynnas eller missgynnas i processen beroende på 
vilka personliga kontakter man har med beslutsfattare. 
För att minska risken med otillbörliga fördelar till enskilda aktörer 
som i sin tur motverkar konkurrens och utveckling förordar vi en 
tydlig lista med specificerade krav ska finnas när det går att frångå 
jämförelse vid direktanvisningar. På så sätt blir det transparent och 
likagällande för alla aktörer. 
Att bryta bostadssegregationen är och kommer vara en av stadens 
största utmaningar i lång tid framöver, där flera typer av insatser 
från flera av stadens förvaltningar kommer behövas. För 
stadsbyggnadsnämnden är en av dessa insatser att verka för att 
uppnå en blandad stad vid markupplåtelse, där hyresrätter, 
bostadsrätter och egnahem ges utrymme i områden som idag har en 
brist på dessa boendeformer. 
Däremot ställer vi oss skeptiska till att varje enskilt projekt ska 
genomgå tunga sociala analyser för att mota segregationen, detta 
kan både bli tidskrävande och kostsamt. Vi ser det som mer 
gångbart och effektivt att arbeta med tydliga mål och krav i 
markupplåtelsearbetet. 
Förslaget till nya riktlinjer för markanvisning behöver inkludera 
krav för när diraktanvisningar är lämpliga, och när 
direktanvisningar tillämpas bör följande kriterier framhållas: 
- Krav ska kunna ställas på markanvisning för innovationen, som t 
ex lägre hyror. 
- Krav ska kunna ställas på LSS- och andra bostadsformer för 
särskilda behov. 
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- Krav ska kunna ställas för sociala bostäder, där staden med fördel 
kan samarbeta med den idéburna sektorn. 
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Bilaga 3, särskilt uttalande, Centerpartiet 
2024-08-29 
  
Förslag till riktlinjer för markanvisning. 
Alice Vestlin (C) 
Kenth Aronsson (C) 
  
Särskilt uttalande 
  
Centerpartiet delar ambitionen att Stockholm ska byggas attraktivt, 
hållbart och tätt och vara en levande, socialt och ekologiskt hållbar 
stad. Vi välkomnar att riktlinjerna för markanvisning ses över, men 
det ska inte ske för att hantera en tillfällig marknadssvacka eller 
byggkris, utan för att långsiktigt skapa en bättre stad. För oss är det 
avgörande att metoder för markanvisningar bidrar till social, 
ekonomisk och miljömässig hållbarhet. 
Vi behöver planera staden inte enbart för att få rum med så många 
bostäder som möjligt utan också för att bostadsområdena som växer 
fram ska ha god tillgång på förskolor, idrottsytor, grönområden och 
rum för kultur och möten. Det är viktigt att de nya riktlinjerna för 
markanvisning främjar skapandet av mervärden för Stockholms 
invånare. De ska vara ett verktyg för att utforma sammanhängande 
och välplanerade stadsdelar, snarare än isolerade projekt. 
Stockholm byggs hållbart genom att blanda olika boendeformer. 
Det är lika viktigt i innerstaden som i ytterstaden. Enligt förslaget 
ska inkomna förslag bland annat bedömas utifrån hur väl de 
motverka segregation. Det är välkommet, eftersom nuvarande 
majoritet endast går fram med fler hyresrätter i redan hyrestäta 
områden. Förslagen ska även bedömas utifrån hur väl de bidrar med 
överkomliga bostäder. Centerpartiet har skarpare förslag, bland 
annat att ställa villkor på en andel öronmärkta billigare bostäder vid 
markanvisning. Vid nybyggnation ska bostäder riktade till 
resurssvaga hushåll integreras med andra former av bebyggelse för 
att minska segregationen. I vår stad ska alla få plats och människor 
med olika erfarenheter ska kunna träffas i sin vardag. 
  
  
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/500-2 (Godkänd - R 1) SKHLM 2024/500 
tjänsteutlåtande 

 SKHLM 2024/500-1.1 Förslag till Riktlinjer för 
markanvisning 
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§ 22 
Förskola i Stockholm 2023  
- svar på remiss 
SKHLM 2024/501 
 

Beslut  
Nämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och 
överlämnar det till kommunstyrelsen som svar på remissen 
 

Sammanfattning av ärendet  
Förskolenämnden har i uppdrag från kommunfullmäktige att årligen 
ta fram en förskolerapport. Rapporten syftar till att ge en 
stadsövergripande bild av kvaliteten i både fristående och 
kommunal förskola i Stockholms stad 2023. Rapporten innehåller 
en nulägesbeskrivning av stadens förskolor och förvaltningen 
instämmer med identifierade utvecklingsområden samt kompletterar 
rapportens innehåll utifrån lokala förutsättningar. 
 

Förslag till beslut 
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) anmäler för Sverigedemokraterna 
ett förslag till beslut enligt bilaga 1. 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut. Ordförande Stephan Guiance (S) hör att det finns två förslag 
till beslut: förvaltningens och Sverigedemokraternas. Han ställer 
dessa mot varandra och hör bifall till förvaltningens förslag till 
beslut. 

Särskilt uttalande 
Vice ordförande Sophia Granswed Baat (M) anmäler 
för Moderaterna ett särskilt uttalande enligt bilaga 2. 
Ledamoten Conny Gabrielsson (L) anmäler för Liberalerna ett 
särskilt uttalande enligt bilaga 3. 
Ledamoten Alice Vestlin (C) anmäler för Centerpartiet ett särskilt 
uttalande enligt bilaga 4. 

Reservation 
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för eget förslag till beslut. 

Bilaga 1 
Förslag till beslut, Sverigedemokraterna. 

Bilaga 2 
Särskilt uttalande, Moderaterna. 
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Bilaga 3 
Särskilt uttalande, Liberalerna. 

Bilaga 4 
Särskilt uttalande, Centerpartiet. 

Sida 24 (55)



 
 

Skärholmens stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 8/2024 
 

2024-08-29 

 
Bilaga 1, förslag till beslut, Sverigedemokraterna 
Skärholmens Stadsdelsnämnd 
Förslag till beslut 
2024-08-29 
  
Dnr SKHLM 2024/501 
Förskola i Stockholm 2023 
  
Förslag till beslut 
Att i huvudsak bifalla förvaltningens förslag till beslut. 
Att det genomförs en analys av på vilka förskolor det föreligger 
bristande svenskkunskaper hos personalen. 
Därutöver anföra följande: 
Förskolerapporten slår åter igen fast att kompetensen i svenska hos 
personal på våra förskolor måste förbättras. Vi menar att skilda 
förutsättningar till språkutveckling är det största hindret för en mer 
jämlik utbildning och ser med stor oro på problemet med bristfälliga 
svenskkunskaper hos förskolepersonalen. Samtidigt framgår det att 
resultatet av fortbildningsinsatserna varit varierande, samt att det 
inte är tillräckligt att rektorerna skapar möjligheten för personalen 
att stärka sin kompetens i svenska, utan att de behöver ”motivera 
och uppmuntra personalen att delta i utbildningsinsatser”. 
Sverigedemokraterna menar att detta inte är tillräckligt när det 
gäller en så pass viktig och avgörande fråga för barns framtid. 
Därför har vi föreslagit att ett språktest ska inrättas vid 
nyrekrytering i förskolan, samt att de befintliga insatserna ska vara 
obligatoriska för de som är i behov av det. 
Eftersom Järva och Skärholmen är de stadsdelar där flest barn med 
annat modersmål än svenska finns är det bekymmersamt att de även 
tillhör de områden med lägst inskrivningsgrad i förskolan. För att 
trygga en mer likvärdig utbildning behöver inskrivningsgraden i 
dessa områden öka och tillgängligheten till språkutveckling i 
svenska säkerställas. 
Med anledning av ovanstående förordar vi att staden genomför en 
analys av vilka förskolor som har problem med bristande 
svenskkunskaper hos personalen för att på ett bättre sätt kunna rikta 
de befintliga utbildningarna dit de behövs. 
Tapani Juntunen (SD) 
Roland Johansson (SD) 
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Bilaga 2, särskilt uttalande, Moderaterna 
Skärholmens stadsdelsnämnd 
29 augusti 2024 
  
Förskola i Stockholm 2023 
Sophia Granswed Baat (M) m.fl. 
  
Särskilt uttalande 
  
Det är glädjande att samtliga stadsdelsförvaltningar har rutiner för 
hur förskolepersonalen ska uppfylla sin anmälningsskyldighet vid 
oro för att ett barn far illa, men det behövs tydligare arbetssätt 
mellan personal, rektor och andra stödfunktioner gällande när en 
orosanmälan ska upprättas, vem som ska stå på anmälan men också 
hur personal och barn kan skyddas efter en anmälan. Det saknas 
idag systematik i uppföljningen av orosanmälningar. Det framgår 
inte i årets redovisning hur orosanmälningar följs upp på 
förskoleenhets- och stadsdelsnämndsnivå. 
Det är viktigt att staden fortsätter arbeta med att höja antalet 
orosanmälningar. Andelen orosanmälningar kring barn som far illa 
från förskolan idag är låg och det gäller i hela Sverige. Istället blir 
det i många fall grundskolans lågstadium som gör första 
orosanmälan. Samtidigt vet vi att ju tidigare socialtjänstens insatser 
sätts in, desto mindre ingripande insats behöver vidtas och desto 
bättre blir den långsiktigt förebyggande effekten. 
Internationella studier visar att barns fysiska aggressivitet når sin 
höjdpunkt vid två års ålder. För de flesta barn är detta en normal 
utveckling som sedan avtar, de som fortsätter är en orosindiktator. 
Det är ovanligt att barn efter 6-årsåldern utvecklar allvarligt 
våldsbeteende, efter 10 års ålder är det mycket ovanligt. Sociala 
förmågor i förskoleåldern hänger ihop med hur de presterar i 
skolan, trivsel och risker för nätverkskriminalitet. Detta visar 
återigen hur viktigt det är att så tidigt som möjligt i barnets liv 
komma in med insatser och att förskolan har en särskilt viktig 
funktion för att tidigt uppmärksamma barn som behöver extra stöd. 
Vi vill också framhålla vikten av att förskolan har personal som är 
utbildade i att möta och identifiera barn som har en neuropsykiatrisk 
funktionsnedsättning. Idag saknas det likvärdighet över staden och 
det faller ofta på den enskilda vårdnadshavaren att driva på 
förskolan och ta strid för barnets möjlighet att ta del av 
utbildningen. Detta skapar även en ojämlikhet då alla 
vårdnadshavare inte själva har utbildning eller insikten kring att 
uppmärksamma barn med särskilda behov. 
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Bilaga 3, särskilt uttalande, Liberalerna 
Conny Gabrielsson 
29 augusti 
Skärholmen 
stadsdelsförvaltning                                                                   
Förskola i Stockholm 2023 
  
Särskilt uttalande 
  
Inledning 
Förskolerapporten är ett ypperligt verktyg för att kunna följa upp 
utvecklingen inom stadens förskolor, och arbetet för att stärka 
likvärdigheten och den pedagogiska kvaliteten. Det är ett viktigt 
underlag inför det fortsatta arbetet för förskolan som måste göras. 
Tidigare år har rapporten inkluderat mycket rådata med statistik 
från olika stadsdelar. Det har varit ett viktigt verktyg för 
stadsdelspolitiker. 
För rapporten 2023 har förvaltningen övergått till en mer 
analyserande, skriftlig rapport. Vi menar att det är olyckligt och 
försvårar för politikerna i förskolenämnden, stadsdelsnämnderna 
och kommunfullmäktige att bilda sig en egen uppfattning av hur 
situationen är i stadens förskolor. 
Systematiskt kvalitetsarbete och nationell måluppfyllelse i förskolan 
Att hitta större samsyn i kvalitetsuppföljningen är ett påbörjat större 
förbättrings- och utvecklingsarbete som kan äga rum tack vare att vi 
nu har en förskolenämnd. För framtiden är det viktigt utveckla ett 
mer enhetligt och likvärdigt systematiskt kvalitetsarbete mellan 
stadsdelsnämnderna i staden med tydligare koppling till 
läroplansuppdraget. 
Skärmfria miljöer skapar bättre förutsättningar för barn att utveckla 
relationer, koncentrera sig och att lära sig att läsa och skriva. Därför 
vill vi Liberaler att förskolan till största delen ska vara skärmfri för 
barnen, och välkomnar de initiativ regeringen har tagit på dessa 
områden. Världshälsoorganisationen WHO rekommenderar att barn 
under två år inte ska ha någon skärmtid alls, och att den för barn 
upp till fem år ska begränsas till en timme per dag. Vår bild är att 
många barn i Stockholm når upp entimmesgränsen under sin tid i 
hemmet. Hur dessa barn använder digitala verktyg på förskolan och 
från vilken ålder vet vi tyvärr väldigt lite om. Vi vill därför att en 
sådan redovisning ska ingå i förskolerapporten framöver, och att 
rapporten framöver i högre utsträckning fokuserar på barnens 
utveckling och lärande. 
Tillsyn av fristående förskola 
Vi vet från undersökningar att medborgarnas nöjdhet är större bland 
de som valt privata utförare. Bidragande till detta kan vara det goda 
tillsynsarbete staden bedriver på området. I 14 procent av de 
genomförda tillsynerna under 2023 har inga brister identifierats. 
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Sett över tid är det en positiv utveckling av andelen förskolor som 
inte uppvisar någon brist vid tillsyn. 
Oroande är dock att tillsynen visar att 57 procent av de granskade 
förskolorna 2023 inte till fullo uppfyller läroplanens riktlinjer inom 
området övergång och samverkan. Många förskolor saknar rutiner 
för hur samverkan med förskoleklassen, skolan och fritidshemmet 
ska genomföras. 
Under 2022 reviderades för egen regi stadens riktlinjer för 
Övergångar mellan förskola, förskoleklass, skola och fritidshem. 
Det gjordes ett tillägg om att förskola och grundskola ska 
genomföra ett dialogmöte inför skolstart för att beskriva hur arbetet 
med språkutveckling genomförts i förskolan och kommer att 
genomföras i förskoleklassen. Utifrån rapportens resultat är det 
uppenbart att kommunen och skolorna behöver förstärka sin 
information till de fristående förskolorna om de nya riktlinjerna och 
möjligheten till dialogmöte. 
Tillgång till förskola och förberedelser för fortsatt utbildning 
Insatser för att utveckla förskolans samverkan med socialtjänsten 
och andra myndigheter 
Det är glädjande att samtliga stadsdelsförvaltningar har rutiner för 
hur förskolepersonalen ska uppfylla sin anmälningsskyldighet vid 
oro för att ett barn far illa, men det behövs tydligare arbetssätt 
mellan personal, rektor och andra stödfunktioner gällande när en 
orosanmälan ska upprättas, vem som ska stå på anmälan men också 
hur personal och barn kan skyddas efter en anmälan. Det framgår 
inte i årets redovisning hur orosanmälningar följs upp på 
förskoleenhets- och stadsdelsnämndsnivå. 
Insatser för att få fler barn i förskolan 
Förskolenämnden måste arbeta för att närvaron i förskolan av barn i 
områden där den är låg blir bättre. Här behöver arbetet med att 
utveckla och kvalitetssäkra metoder stärkas. Informationsinsatser 
för ökad närvaro i förskolan består ofta av brevutskick, per e-post 
eller postalt, till identifierade vårdnadshavare. Här är det viktigt att 
förvaltningen arbetar mycket mer med telefonsamtal, personliga 
möten och förtroendeskapande verksamhet för att kunna nå ut till 
familjer som man inte når idag. 
Det är glädjande att den totala inskrivningsgraden gått upp sedan 
ifjol, om än med ganska liten uppgång på 0,3 procentenheter. Det är 
viktigt att det analyseras vidare varför inskrivningsgraden i vissa 
stadsdelar gått ner, och vad som varit framgångsrika åtgärder i 
andra stadsdelar samt att det sker ett meningsfullt utbyte kring 
åtgärder mellan stadsdelarna. Liberalerna vill särskilt lyfta vikten av 
att utvärdera introduktionsförskolorna. 
Insatser för att stärka barns språkutveckling i svenska och för 
flerspråkighet 
Av 2023 års språkinventering framgår att det fortfarande är stora 
skillnader gällande andelen flerspråkiga barn i förskolan. 
Spridningen är mellan 84 procent i Järva och 10 procent i Norra 
Innerstaden. Inventeringen visar även på skillnader gällande 
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personalens kompetens i flerspråkiga barns språk- och 
andraspråksutveckling i förhållande till antal barn med annat 
modersmål än svenska. Detta får betydelse för hur den flerspråkiga 
undervisningen kan planeras och genomföras. På varje pedagog 
med högskolepoäng i svenska som andraspråk går det i Järva och 
Skärholmen 16 barn som inte har svenska som ett av sina 
modersmål. Detta kan jämföras med Norra Innerstaden där det går 
knappt 6 barn som inte har svenska som ett av sina modersmål per 
personal med högskolepoäng i svenska som andraspråk 
Stockholms socioekonomiska skillnader ger särskilda 
förutsättningar för förskolorna oavsett regi. Det finns ett uttalat 
behov av förbättra det språkutvecklande arbetet samt av att stärka 
personalens kunskaper i svenska. 
Kompetent förskolepersonal, som får tillgång till 
utbildningssatsningar och ledarutveckling, är helt nödvändig för den 
pedagogiska kvaliteten. Den pedagogiska kvaliteten är samtidigt 
också beroende av barngruppernas storlek och att barn med behov 
får tillgång till särskilt stöd. 
För att fler barn i förskolan ska få bättre kunskaper i svenska 
behöver också barn som är inskrivna i förskolan vara närvarande i 
tillräcklig omfattning. Stor frånvaro försvårar kontinuerligt arbete 
med barnets språkutveckling. Därför är det glädjande att Stockholm 
nu äntligen har ett centralt system för närvaroregistrering på plats. 
Personalens utbildningsnivå och förutsättningar för uppdraget 
I oktober 2023 saknade cirka 53 av 1867 barngrupper legitimerade 
förskollärare för undervisningen. Det är allvarligt, och Stockholm 
har desutom en lägre utbildningsnivå bland förskolepersonalen än 
övriga riket. Vi måste fortsätta arbetet med att se till att varje 
barngrupp och avdelning i förskolan har åtminstone en legitimerad 
förskolelärare, inom såväl de fristående som de kommunala 
förskolorna. 
I stadens kommunala förskola utgörs över hälften av arbetslaget av 
personalkategorier som Skolverket benämner ha ”övrig och viss 
pedagogisk utbildning”. Det innebär en utbildningsbakgrund med 
liten eller inget pedagogiskt innehåll, men mer detaljer är för 
närvarande inte kända. Här behöver staden öka sin kunskap om 
personalens utbildningsbakgrund. 
Siffrorna ovan belyser vikten av att förskoleförvaltningen framöver 
arbetar än mer intensivt med att säkra kompetensförsörjningen. 
Arbetsmiljö och löner behövs ses över, karriärvägar stärkas och 
fortbildning erbjudas för att öka arbetslagens kompetens. Vi 
behöver med andra ord prioritera professionell utveckling och 
kompetent ledarskap i ett förtroendefullt arbetsklimat. 
Eftersom bristen på förskollärare är tydlig behövs det också 
utvecklas en samsyn i staden av vad det innebär att en legitimerad 
förskollärare har ansvar för undervisningen. Vi behöver också 
säkerställa att det finns fler förskolelärare, särskilt i de områden där 
de socioekonomiska behoven är som störst. För att förskolan ska 
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kunna fullfölja sitt kompensatoriska uppdrag behöver resurser och 
förskollärare fördelas strategiskt utifrån socioekonomiskt behov. 
Vi noterar att antal barn per legitimerad förskollärare är högst i 
Skärholmen. Här ser vi att majoriteten behöver förstärka arbetet 
också i Söderort, så att det inte blir ett för ensidigt fokus på insatser 
på Järva. 
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Bilaga 4, särskilt uttalande, Centerpartiet 
2024-08-29 
  
Förskola i Stockholm 2023 
Alice Vestlin (C) 
Kenth Aronsson (C) 
  
Särskilt uttalande 
Vi vet att en bra och trygg start i livet gynnar barn genom hela livet. 
Men vi vet också att alldeles för många barn växer upp med svårare 
förutsättningar som ställer till det även längre fram i livet. Det är 
därför avgörande att tidigt upptäcka och hjälpa de barn och familjer 
som behöver särskild stöttning från samhället. Här har förskolan en 
viktig roll. 
 
Rapporten om förskolan i Stockholm 2023 vittnar om att det är 
vanligt förekommande att förskolepersonalen inte har kunskap om 
vad anmälningsskyldigheten innebär och att förskolan har 
bristfälliga rutiner för orosanmälan till socialnämnden. Rutiner för 
orosanmälan 
finns men följs inte upp på ett tillfredställande sätt. 
Vi instämmer i förvaltningens bedömning att den nära relation som 
ofta finns mellan förskolepersonal och vårdnadshavare kan innebära 
utmaningar när det kommer till orosanmälningar. Men det är av stor 
vikt att denna utmaning hanteras och inte tillåts bli till ett hinder för 
att göra en anmälan. Här tror vi att en djupare samverkan mellan 
förskola och socialtjänst kan hjälpa, till exempel genom att koppla 
specifika socionomer till förskolorna. Därtill behövs en bred, 
obligatorisk kompetensutbildning för all förskolepersonal gällande 
lagstiftningen om anmälan gällande barn som misstänks fara illa, 
när och hur en orosanmälan ska göras samt vad som händer 
därefter. 
De barn som gynnas mest av en god förskola är de barn som har de 
svåraste 
förutsättningarna, till exempel barn i socioekonomiskt utsatta 
områden. I Skärholmen är antalet barn per legitimerad förskollärare 
högst i hela staden. Det är viktigt att det sker ett arbete för att öka 
antalet legitimerade förskollärare i vår stadsdel för att kunna 
säkerställa en god kvalitet på verksamheten. Det är även viktigt att 
stärka arbetet med att ge barnen en god tidig språkutveckling och 
fortsätta utveckla personalens egen språkliga kompetens i svenska 
om den brister. 
  
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/501-2 (Godkänd - R 1) Förskola i Stockholm 
2023. 

 SKHLM 2024/501-3 Bilaga 1. 
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 SKHLM 2024/501-4 Bilaga 2. 
 SKHLM 2024/501-5 Bilaga 3. 
 SKHLM 2024/501-6 Bilaga 4. 
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§ 23 
Planärende på samråd, Sigbardiorden 1 m.fl.  
-svar på remiss, omedelbar justering 
SKHLM 2024/528 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden godkänner tjänsteutlåtandet och lämnar det 
som svar på remissen. 
2. Omedelbar justering. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Planområdena är belägna längs Lilla Sällskapets Väg och 
Auroragränd, cirka 400-500 meter sydöst om Bredängs centrum och 
tunnelbanestation. Detaljplaneförslaget syftar till att möjliggöra 
cirka 110 bostäder i form av flerbostadshus som planeras upplåtas 
med hyresrätt samt 16 radhus som planeras upplåtas med 
bostadsrätt. 
Förvaltningen anser att det är positivt om gröna hållbara lösningar 
såsom gröna tak kan användas i så stor utsträckning som möjligt 
och att den totala trädmängden efter exploateringen bör vara lika 
stor eller större än innan för att sträva mot en ökad 
krontäckningsgrad. 
Förvaltningen vill framhäva vikten av att stadsbyggnadskontoret 
och exploateringskontoret har en fortsatt god kommunikation om 
projektet till boende i området. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/528-4 (Godkänd - R 2) SKHLM 2024/528 
Tjänsteutlåtande 

 SKHLM 2024/528-2 Planbeskrivning 
samråd_11310107_2_6. 
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§ 24 
Vidaredelegation av beslutanderätt: gemensam 
upphandling av barnvagnar och barncyklar  
- anmälningsärende 
SKHLM 2024/285 
 

Beslut  
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/285-5 Vidaredelegation. 
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§ 25 
Vidaredelegation av beslutanderätt: gemensam 
upphandling av sommargårdsverksamhet (kollo) 2026-
2027  
- anmälningsärende 
SKHLM 2024/374 
 

Beslut  
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/374-4 Vidaredelegation. 
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§ 26 
Markanvisning för bostäder och lokal för 
centrumändamål inom fastigheterna Urmakaren 49 och 
del av Sätra 2:1 i Mälarhöjden  
- anmälningsärende 
SKHLM 2024/531 
 

Beslut  
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/531-2 Markanvisning för bostäder och lokal 
för centrumändamål inom fastigheterna Urmakaren 49 och 
del av Sätra 2:1 i Mälarhöjden till Primula Byggnads AB. 
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§ 27 
Vidaredelegation av beslutanderätt: gemensam 
upphandling av avhopparverksamhet  
- anmälningsärende 
SKHLM 2024/403 
 

Beslut  
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/403-2 Vidaredelegation - 
Avhopparverksamhet 2024. 
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§ 28 
Internremiss: planärende på granskning, område vid 
Ålgrytevägen  
- anmälningsärende 
SKHLM 2024/405 
 

Beslut  
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/405-4 SKHLM 2024/405 Försättsblad 
 SKHLM 2024/405-5 (Godkänd - R 1) SKHLM 2024/405 

Remissvar 
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§ 29 
Internremiss: planärende på samråd, del av Björksätra 1 
m.fl.  
- anmälningsärende 
SKHLM 2024/495 
 

Beslut  
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/495-3 SKHLM 2024/495 Försättsblad  
 SKHLM 2024/495-4 (Godkänd - R 2) SKHLM 2024/495 

Remissvar 
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§ 30 
Markanvisning och överenskommelse om exploatering 
med tomträtt för skol-, industri- och kontorsändamål 
inom fastigheten Storsätra 1 i Sätra  
- anmälningsärende 
SKHLM 2024/532 
 

Beslut  
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/532-2 Markanvisning och överenskommelse 
om exploatering med tomträtt för skol-, industri- och 
kontorsändamål inom fastigheten Storsätra 1 i Sätra med 
Corem Storsätra AB. 
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§ 31 
Kvalitetsobservationsrapport - Kavat Vård Björksätra  
- anmälningsärende 
SKHLM 2024/533 
 

Beslut  
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/533-2 Kvalitetsobservationsrapport - Kavat 
Vård Björksätra. 
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§ 32 
Vidaredelegation av beslutanderätt: gemensam 
upphandling av landskapsarkitekter  
- anmälningsärende 
SKHLM 2024/511 
 

Beslut  
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/511-4 Vidaredelegation. 
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§ 33 
Internremiss: planärende på samråd, del av fastigheten 
Sätra 2:1 vid Hjälmsätra 5  
- anmälningsärende 
SKHLM 2024/514 
 

Beslut  
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/514-6 SKHLM 2024/514 Försättsblad 
 SKHLM 2024/514-5 (Godkänd - R 2) SKHLM 2024/514 

Remissvar 
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§ 34 
Beslut om rätt att ta del av uppgifter för 
forskningsändamål jml 12 kap 6 § Sol  
- anmälningsärende 
SKHLM 2024/551 
 

Beslut  
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/551-1 Beslut om rätt att ta del av uppgifter för 
forskningsändamål jml 12 kap 6 § SoL.  
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§ 35 
Protokoll - gruppledarmöte, juni  
- anmälningsärende 
SKHLM 2024/2 
 

Beslut  
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/2-11 Protokoll 2024-06-13 
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§ 36 
Protokoll - förvaltningsgruppen, augusti  
- anmälningsärende 
  
SKHLM 2024/4 
 

Beslut  
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
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§ 37 
Protokoll -  Hägersten-Älvsjös och Skärholmens 
stadsdelsnämnds råd för funktionshinderfrågor, augusti  
- anmälningsärende 
  
SKHLM 2024/5 
 

Beslut  
Ärendet utgår. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar att ärendet ska utgå på 
förvaltningens begäran eftersom inget möte ägt rum i augusti och 
hör enhälligt bifall därtill. 
 

Sida 47 (55)



 
 

Skärholmens stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 8/2024 
 

2024-08-29 

§ 38 
Protokoll - Skärholmens pensionärsråd, augusti  
- anmälningsärende 
  
SKHLM 2024/6 
 

Beslut  
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
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§ 39 
Protokoll samverkansöverenskommelsens 
styrgruppsmöte (SÖK)  
- anmälningsärende 
SKHLM 2024/578 
 

Beslut  
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/578-2 Protokoll styrgruppsmöte 20240530. 
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§ 40 
Balanslista SDN 8/2024-08-29  
- anmälningsärende 
SKHLM 2024/1 
 

Beslut  
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/1-16 Balanslista uppdrag - SDN 8/2024-08-
29. 
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§ 41 
Se över och förbättra säkerheten längs med Skärholmens 
strandstig!  
- skrivelse från Liberalerna 
  

Beslut  
Stadsdelsnämnden beslutar att ge stadsdelsförvaltningen i uppdrag 
att initiera en översyn av hela Skärholmens Strandstig i syfte att 
förbättra säkerheten och förhindra olyckor. 
 

Förslag till beslut 
Ledamoten Conny Gabrielsson (L) anmäler för Liberalerna  och 
Centerpartiet en skrivelse med förslag till beslut att skicka den till 
förvaltningen för beredning. 
Vice ordförande Sophia Granswed Baat (M) anmäler att 
Moderaterna ansluter till skrivelsen. 
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) anmäler att Sverigedemokraterna 
ansluter till skrivelsen. 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar att skrivelsen skickas till 
förvaltningen för beredning och hör bifall därtill. 

Bilaga 
Skrivelse, Liberalerna, Centerpartiet, Moderaterna och 
Sverigedemokraterna. 
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Bilaga, skrivelse, Liberalerna, Centerpartiet, Moderaterna och 
Sverigedemokraterna 
Conny Gabrielsson m fl (L) 
Alice Vestlin m fl (C) 
Sophia Granswed Baat m.fl. (M) 
Tapani Juntunen m.fl. (SD) 
  
SKRIVELSE 
  
Se över och förbättra säkerheten längs med Skärholmens strandstig! 
Det skedde nyligen en olycka på Skärholmens strandstig när en 
person rasade ner för en slänt med sin elrullstol, dessvärre med 
värsta möjliga utgång. Stigen sluttar just där ner mot vattnet (pga 
erodering?) och det gäller för vem som helst att inte komma för nära 
kanten. Men värst är det förstås för cyklister och människor med 
funktionsnedsättning. Vi skulle gärna se ett räcke där, och förstås att 
lutningen på stigen åtgärdas. Det ställe som här beskrivs är tyvärr 
inte det enda som skulle behöva åtgärdas, vi har identifierat minst 
ett till i närheten. 
Vi föreslår därför 
 
att stadsdelsförvaltningen initierar en översyn av hela Skärholmens 
Strandstig i syfte att förbättra säkerheten och förhindra olyckor. 
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§ 42 
Vilket ansvar har nämnden för det lokala trygghetsarbetet  
- skrivelse från Sverigedemokraterna 
  

Beslut  
Skrivelsen avslås. 
 

Förslag till beslut 
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) anmäler för Sverigedemokraterna 
en skrivelse med följande förslag till beslut: 
1. Att förvaltningen redovisar vilka lokalt beslutade styrande 
dokument som finns avseende lokalt trygghetsarbete. 
2. Att förvaltningen på lämpligt sätt presenterar för nämnden hur 
nämnden är ansvarig för det lokala trygghetsarbetet, och vilken 
uppföljning av det lokala trygghetsarbetet som skall ske under ett 
verksamhetsår. 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar att skrivelsen avslås och hör 
bifall därtill. 

Reservation 
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för eget förslag till beslut. 

Bilaga 
Skrivelse, Sverigedemokraterna. 
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Bilaga, skrivelse, Sverigedemokraterna 
Skärholmens Stadsdelsnämnd 
2024-08-29 
Skrivelse 
  
Vilket ansvar har nämnden för det lokala trygghetsarbetet 
Varje förvaltning i staden har en nämnd som har det formella 
ansvaret för respektive förvaltning. Det finns reglementen som 
preciserar ansvaret för respektive förvaltning. 
Lokalt förebyggande trygghetsarbete är en verksamhet som delvis 
ligger under respektive stadsdel, trots detta är inte trygghetsarbete 
direkt utpekat i stadens reglemente som reglerar stadsdelarna. 
Vår observation gällande det lokala trygghetsarbetet är att det finns 
ytterst få lokala styrdokument. Det finns centralt styrda dokument 
som reglerar stadens trygghetsarbete. En konsekvens av få lokalt 
beslutade styrande dokument är också att uppföljningen till 
nämnden, dvs vilka anmälningsärenden som bör komma till 
nämnden för kännedom under ett årshjul, blir otydlig. 
Vi vill med anledning av det ovan sagda att förvaltningen 
presenterar hur det lokala trygghetsarbetet skall styras av nämnden, 
och vilken uppföljning av det lokala trygghetsarbetet som nämnden 
kan förvänta sig. Skulle det visa sig att det egentligen inte finns 
några styrande dokument som stadsdelsnämnden beslutar om, då 
har vi svårt att se hur stadsdelsnämnden ens kan vara ansvarig för 
det trygghetsarbetet. 
Förslag till beslut 
1. Att förvaltningen redovisar vilka lokalt beslutade styrande 
dokument som finns avseende lokalt trygghetsarbete. 
2. Att förvaltningen på lämpligt sätt presenterar för nämnden hur 
nämnden är ansvarig för det lokala trygghetsarbetet, och vilken 
uppföljning av det lokala trygghetsarbetet som skall ske under ett 
verksamhetsår. 
  
Tapani Juntunen (SD) 
Roland Johansson (SD) 

Sida 54 (55)



Skärholmens stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 8/2024 
 

2024-08-29 

 
Då inga övriga frågor kvarstod avslutade ordförande Stephan 
Guiance (S) sammanträdet kl 19.30 med att tacka Anna Hagnefur 
(V) för fint samarbete då hon slutar i nämnden. 
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